
PÄšSTOUNSKÃ• PÃ‰ÄŒE - I.
ÄŒtvrtek, 02 Ä•ervenec 2009

Milá Danielo, potÅ™ebuju poradit - mám nyní rok v pÄ›stounské péÄ•i vnuka, syna po zemÅ™elé dceÅ™i; pÅ™edchozí tÅ™i roky jsem
ho mÄ›la v pÅ™edbÄ›Å¾né péÄ•i. Vloni mu bylo 18 let, je nyní ve tÅ™etím roÄ•níku stÅ™ední integrované &scaron;koly, ale protoÅ¾e se
neuÄ•í, tak neprospÄ›l. MnÄ› je &scaron;esta&scaron;edesát. BohuÅ¾el, uÅ¾ na nÄ›j nestaÄ•ím, vÅ¯bec mÄ› neposlouchá, je na mne
sprostý, v niÄ•em doma nepomáhá. 

 

        Naopak se ke mnÄ› chová velmi &scaron;patnÄ›:  nedá si domluvit, poradit, zle mi nadává, má hysterické záchvaty
vzteku, v zuÅ™ivosti tluÄ•e dveÅ™mi,  ponocuje, chodí po hospodách, zábavách, v noci mne pak budí svým pozdním
pÅ™íchodem, vydírá mne - chce jíst jenom jím urÄ•ená jídla, stejnÄ› jako vyÅ¾aduje znaÄ•kové obleÄ•ení - je toho hodnÄ› a jsem uÅ¾
utrápená. Nezvládám ho, jeho nároky - a tak musím chodit do práce, protoÅ¾e se nedá takhle vyÅ¾ít jen z dÅ¯chodu;
mám teÄ• fyzicky nároÄ•nou práci - vstávám v 5 hodin - ale uÅ¾ to tÄ›Å¾ko  zvládám.       PotÅ™ebovala bych vÄ›dÄ›t, jak mohu
zru&scaron;it tu pÄ›stounskou péÄ•i - on má svÅ¯j dÅ¯chod, tak aÅ¥ se stará sám o sebe. Jsem ale absolutnÄ› bezradná,
uÅ¾ i mám z nÄ›ho strach.  Ale ke svému otci nepÅ¯jde, ten prý ho kdysi týral. PÅ™itom pozoruji, Å¾e je hodnÄ› po nÄ›m - vÅ¾dyÅ¥
dcera se musela kvÅ¯li manÅ¾elovu chování rozvést, pak zemÅ™ela, utrápila se.   DÄ›kuji moc za rady, Jitka

 

 

 

ODPOVÄšÄŽ: 

      PÄ›stounská péÄ•e je druhým základním typem náhradní rodinné péÄ•e u nás. Na rozdíl od osvojení nemusí být dítÄ›
svÄ›Å™ované do pÄ›stounské péÄ•e právnÄ› volné. PÄ›stoun není zákonným zástupcem dítÄ›te a k dítÄ›ti nemá vyÅ¾ivovací
povinnost. Stát proto na výÅ¾ivu dítÄ›te v pÄ›stounské péÄ•i pÅ™ispívá Ä•ástkou, která pÅ™edstavuje cca 1,3 Å¾ivotního minima.        DítÄ›
je povinno pomáhat podle svých schopností v domácnosti pÄ›stouna; pokud má vlastní pÅ™íjem a Å¾ije ve spoleÄ•né
domácnosti s pÄ›stounem, je povinno pÅ™ispívat i na úhradu spoleÄ•ných potÅ™eb rodiny (§45c, odst.3, zákona o rodinÄ›).
PÄ›stounskou péÄ•i upravuje zákon o rodinÄ› v ustanoveních §§ 45a) aÅ¾ 45d) takto:

 

 

Práva a povinnosti pÄ›stouna

      PÄ›stoun je povinen o dítÄ› osobnÄ› peÄ•ovat (§ 45c odst. 1). PÄ›stoun pÅ™i péÄ•i o dítÄ› vykonává pÅ™imÄ›Å™enÄ› práva a povinnosti
rodiÄ•Å¯. Nemá vyÅ¾ivovací povinnost k dítÄ›ti a právo zastupovat dítÄ› a spravovat jeho záleÅ¾itosti má jen v bÄ›Å¾ných vÄ›cech. O
záleÅ¾itostech nikoli bÄ›Å¾ných mají právo rozhodovat rodiÄ•e (zákonný zástupce). Domnívá-li se pÄ›stoun, Å¾e rozhodnutí
zákonného zástupce dítÄ›te není v souladu se zájmem dítÄ›te, mÅ¯Å¾e se domáhat rozhodnutí soudu (§ 45c odst. 2).

 

 

Zru&scaron;ení pÄ›stounské péÄ•e

 

     Soud mÅ¯Å¾e zru&scaron;it pÄ›stounskou péÄ•i jen z dÅ¯leÅ¾itých dÅ¯vodÅ¯. UÄ•iní tak vÅ¾dy, kdyÅ¾ o to poÅ¾ádá pÄ›stoun (§ 45a
odst. 3). 

 

 PÄ›stounská péÄ•e zaniká dosaÅ¾ením zletilosti dítÄ›te,tj. v jeho 18 letech.   P.S. Jitko, rozhodnÄ› se je&scaron;tÄ› ozvi, myslím, Å¾e
bude&scaron; je&scaron;tÄ› potÅ™ebovat nÄ›jaké dal&scaron;í rady - napÅ™. ohlednÄ› va&scaron;eho dal&scaron;ího
spoleÄ•ného bydlení...d@niela   
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